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Kárpátalján
a református kórus

November 5-7. között Kárpátalján járt és 
szolgált a Budakeszi Református Kórus Zá- 
kányi Zsolt karnagy úr vezetésével. Az útra 
elkísért minket a budakeszi református gyü
lekezet segédlelkésze, Mayer Emőke tisztele- 
tes asszony és a presbitérium néhány tagja is. 
Az Ungvárhoz közeli minaji, ráti, botfalvi és 
ketergényi gyülekezet látott bennünket ven
dégül, ezen gyülekezetekben teljesít lelki
pásztori szolgálatot Bartha Zsolt tiszteletes 
úr és felesége, Bartha (Németh) Lívia tiszte
letes asszony, aki néhány évvel ezelőtt a bu
dakeszi gyülekezet segédlelkésze volt.

Pénteken este a tiszteletes úr az országha
tár túloldalán várt minket és elkísért ben
nünket Szűrte település református vendég
házába, amely a holland Dorcas segélyszer
vezet és a helybéli szakmunkások segítségé
vel nemrégiben épült. Szombat délelőtt a 
minaji gyülekezet kántorának, Illér Árpád
nak a vezetésével Ungvár nevezetességeit te
kintettük meg. Ebédre a fenti falvak gyüleke
zetéhez tartozó családok vártak minket, igen 

nagy szeretettel. Szombaton este a ráti refor
mátus templomban adtunk koncertet, első
sorban magyar zeneszerzők (Bárdos Lajos, 
Kodály Zoltán, Maróthi György, Halmos 
László,) egyházzenei és Isten dicsőítő művei 
és szavalatok (Ady Endre, Remenyik Sándor 
költeményei) hangzottak el. Az estét szere- 
tetvendégség zárta a ráti gyülekezet szerve
zésében.

Vasárnap délelőtt segédlelkészünk három, 
az énekkar két istentiszteleten (Botfalván, 
Minajban illetve Ráton) szolgált, emellett 
kora délután a Ketergény község új harangjá
nak szentelésén is énekeltünk. Közben újra 
az ottani családok vendégei voltunk ebédre, 
és délelőtt a botfalvi, délután a ketergényi 
gyülekezet szeretetvendégségén vettünk 
részt.

Kárpátaljai szolgálatunknak nem csupán az 
az eredménye volt, hogy az ottani gyülekeze
teket megörvendeztettük egy kulturális ese
ménnyel, hanem az is, hogy személyes élmé
nyeket szerezhettünk az ott élő emberek, 
családok, református testvéreink életéről, 
gondjairól és örömeiről. Megtudhattuk töb
bek között, hogy a botfalvi gyülekezet a ma
ga elhatározásából és erejéből szerezte vissza 
és újította fel gyülekezeti termét, hogy 

Ketergény népe már nagyon régen szeretett 
volna harangot, „hogy ne úgy kelljen elte
metni a meghaltakat, mint egy kutyát” Ösz- 
szességében elmondható, hogy a kárpátaljai 
magyar testvéreink ugyanazokkal a problé
mákkal küzdenek, mint a határon kívül re
kedt többi magyar közösség. A gyermekek 
számára biztosított az alapfokú és a középfo
kú anyanyelvi iskoláztatás, de felsőfokú ta
nulmányokat már nem tudnak széles körben 
folytatni. Az ukrán állam által biztosított jö
vedelmek, munkalehetőségek meglehetősen 
szűkösek. Noha a magyarországi beutazásra 
jogosító vízum ingyenes, de az útlevél kivál
tásához kéthavi átlagjövedelemnek megfele
lő összegre, és 3-4 hónap várakozási időre 
van szükség. Az egyik vendéglátó asszony 
megfogalmazása szerint az ottani magyarok 
nem azért szeretnének kettős állampolgársá
got, hogy Magyarországra költözzenek, ha
nem hogy könnyebben látogathassanak az 
anyaországba.

Ezúton is szeretnénk megköszönni vendég
látóinknak együtt és egyenként is a kedvessé
güket, a lelket melegítő és gondolatokat éb
resztő élményeket.

A budakeszi református kórus nevében
Marosi Zsuzsa

November 18-án a Budakeszi Polgári körök vendé
ge volt Szíjjártó Péter, a Fidesz országgyűlési képvi
selője, Gulyás Dénes, a Pest megyei 10. választóke
rület FIDESZ-csoportjának elnöke és T. Mészáros 
András, a Pest megyei közgyűlés volt elnöke.

Nemzeti és régiós 
kérdések

Szíjjártó Péter mondanivalóját két téma 
köré csoportosította, a most tartandó nép
szavazás tematikájának megfelelően a 
kórházprivatizáció és a kettős állampolgárság 
kérdéséről szólt. Elmondta: el szeretnék ke
rülni, hogy a jövőben a kórházban először a 
betegek hitelkártyáját kérjék el. Úgy gondol
ják, az államnak kell több pénzt fordítani az 
egészségügyre, nem pedig profitérdekeit ma
gánvállalkozások kezébe juttatni ezt a szek
tort. Ma Magyarországon az állami szektor 
részaránya lassan tíz százalék alá csökken, 
míg Nyugaton átlagosan húsz százalék az ál
lami tulajdon. Ha egy állam mindent elad, 
teljesen kiszolgáltatottá válik. Feltette a köl
tői kérdést: miért érte meg a német és fran
cia államnak annak idején jelentkezni a ma
gyar energiaszektor privatizációjakor pályáz
ni, ha egyesek szerint az állam csak rossz tu
lajdonos lehet?

A kettős állampolgárság kérdéséről úgy vél
te, az MSZP jelenlegi kampánya emlékeztet 
a két évvel ezelőtti 23 millió román munka
vállaló beözönléséről szóló riogatásra. Arra a 
jogos közönségkérdésre válaszolva, mely sze
rint a Fidesz miért nem vezette be a kettős 
állampolgárságot kormányzása alatt, el

mondta, annak idején egyeztettek a határon 
túli szervezetekkel, és a magyar igazolvány 
megoldást mindkét fél megfelelőnek találta.

T. Mészáros András a régiókról, és azon be
lül is Budapest és Pest megye szétválasztásá
nak szükségességéről beszélt. Diavetítéssel 
kombinált előadásában bemutatta, Pest me
gyének csak előnye származna a szétválás
ból, míg Budapestnek ez nem okozna hát
rányt. A főváros külön régiót képezhet, mint 
ahogyan így van ez Madrid, Berlin, Bécs és 
Brüsszel esetében is. A megye összekapcsolá
sa a fővárossal azt eredményezi, hogy Pest 
megyének nincs esélye európai uniós fejlesz
tési keretekhez jutni. Pályázni az átlagos uni
ós régiós fejlettségi szint 75 százaléka alatt 
lehet. Ez az érték Budapestet és Pest megyét 
egybe számolva 83 százalék, míg Budapest 
nélkül Pest megye csak 44 százalékos szinten 
áll. Pest megyének tehát csak Budapesttől 
külön van esélye uniós pályázaton nyerni. A 
lakosságszám alapján is esélyes pályázó le
hetne az önálló Pest megye, mivel lélekszá- 
ma 1.1 millió, az EU átlaga 1.6 millió, Buda
pest pedig 1.7 millió lakossal rendelkezik.

T. Mészáros a különválást kezdeményező 
népszavazást sürgette, mivel az Unió követ

kező költségvetési szakasza 2007. január 1 .- 
tői indul, és 2013-ig tart, pályázni erre az 
időszakra kell. A megye önkormányzataiban 
egyelőre kedvező fogadtatásra talált ez a ja
vaslat, 14 kistérségből csak kettő nem dön
tött még, a többi támogatja a tervet, illetve 
184 önkormányzatból 117 tárgyalta, ezen 
belül 106 támogatja a különválási javaslatot. 
Miért kelt mégis ellenállást ez a törekvés? 
Pest megyében 2002-ben 16 választókerület
ből 12-ben jobboldali győzelem született, 
míg a fővárosban a baloldal van többségben. 
Ezt összeadva kétharmados baloldali több
ség jön ki, amelynek nem érdeke a szétválás. 
Az eredményes népszavazáshoz a választó
polgárok 10 százalékának támogatása kell, 
majd pedig 25 százalékos érvényességi kü
szöb.

Gulyás Dénes a két igenes népszavazáson 
való részvételre buzdított, felidézve azt a tör
ténetet, mikor is nemrégiben, mikor vérhi
ány alakult ki Magyarországon, Kárpátaljá
ról jöttek az emberek vért adni. Szenvedé
lyes hangú felszólalásában elmondta, szeret
né, ha a 10. számú választókerületből össze
jönne 16118 igen szavazat.

Gábriel Győző


